
بازی با آتش! 

سال هاست یکی از دستگاه های نظارتی و استراتژیک 
کشور که در اصل وظیفه حســاس سلامتی جامعه 
را عهده دار اســت سازمان غذا و داروست و همانطور 
که از نامش پیداســت قبل از فراهم کردن دارو باید 
الاهم کنــد و مراقب تولید غذا از هر نظر باشــد تا 
نیاز به مداوا کمتر شــود؛ اما انگار امروز بیشتر وقت 
و توانایی این ســازمان هم در سراسر کشور به جای 
کنترل شــدید خوراک جامعــه ازنظر کمی و کیفی 
صرف تهیــه، تولید و توزیع دارو شــده تا همچنان 
که وزارت ورزش و جوانان بند دوم مســئولیت خود 
جوانان را به فراموشی سپرده و تنها به ورزش توجه 
می کند، تمــام توانایی ایــن ارگان را معطوف دارو 
نمایــد و غذا را به تأمین شیرخشــک کودکان آنهم 
به صورت دست وپاشکســته خلاصه کرده تا واردات 
آن هم که بیشتر با ارز نیمایی انجام می شود درنهایت 
از شیرینی فروشی ها ســر دربیاورد که بحث درباره 
این باره از مقوله خارج است و معطوف به غذاست تا 
شاید قبل از اینکه به چالش کشیده شود موردتوجه 
قرار گیرد که اینترنت در بســتر شبکه های اجتماعی 
از طریق مســیر تبلیغ فست فود های خانمان برانداز 
و اغذیه و اشــربه های پرزیان می تواند دردســرهای 
تــازه ای را برای جامعه ایجــاد کند که به نوعی بازی 
با آتش است. پلتفرم ها، محصولاتی نرم افزاری و پویا 
هســتند؛ بنابراین باید همواره پایش شــده و امنیت 
آن ها به صــورت مداوم بازنگری شــود که به هرحال 
خطــای ســهوی و عمدی انســانی هــم می تواند 
مشکل ساز شود، بااینکه فراهم کردن امنیت سایبری 
نسبی است ولی ســازمان های متولی باید به گونه ای 
عمــل کنند که کمترین آســیب متوجه پلتفرم ها و 
کاربران آن ها شود و جنبه کمک کننده داشته باشد. 
مهمتر اینکه اطلاعات پایه در مکانی خارج از پلتفرم 
نگهداری شــود تا به دلایل خطای عمدی، سهوی، 
انســانی و یا سیستمی هک نشــوند. کاظم فلاحی، 
کارشناس امنیت ســایبری، دراین باره معتقد است 
»باید دیــد دنیا با ایــن نوع قضایا با چه سیســتم 
حقوقی کدمحور یا عرف محور برخورد می کند، چون 
همانطور که گفته شد، هک و حملات سایبری برای 
پلتفرم هــای بزرگ دنیا مانند فیس بــوک، توییتر و 
واتس آپ هم اتفاق افتاده و اطلاعات کاربران آن ها لو 
رفته است، ولی با حکمرانی سایبری آن ها و تسلطی 
که روی شــبکه ارتباطی دارند، معمولاً عوامل سریع 
شناســایی و دستگیر می شــوند یا درواقع داده هایی 
که در شــبکه خریدوفروش و دانلود می شوند سریع 
جلوی آن ها گرفته می شــود. ما بــه قانون و لایحه 
جدیــد نیاز نداریم و آنچه بیشــتر از قبل مشــهود 
اســت، بحث ضعــف در حکمرانی ســایبری و نبود 
سیاست های کلان درســت در این حوزه است. باید 
ایــن نوع ضعف ها را رفع کنیم، چون برای اقدام های 
قضایی مســئولیت مدنی، قانون مجازات اســلامی 
تجارت الکترونیکی، جرائم رایانه ای و قابلیت صیانت 
از حفاظــت اطلاعات کاربــران، خدمات دهندگان و 
گیرنــدگان وجود دارد، بنابرایــن چیزی که بیش از 
همه عیان اســت، فقر فهم حقوقــی در این زمینه 
است؛ اینکه وقتی چنین اتفاقی می افتد، چگونه باید 
عمل شــود، به موقع عمل شود و متولیان در مکان و 
زمان درستی مسئولیت های خود را انجام دهند، ولی 
این اتفاق نمی افتــد.« امروز درحالی که زمان زیادی 
از هک اســنپ فود و لو رفتن اطلاعات شــهروندان 
عضو در این ســکوی فروش غذا نگذشته، با لو رفتن 
سیستم جایگاه های عرضه سوخت کشور آن هم برای 
دومین بار مواجه بودیم که در ادامه ســامانه معاینه 
خودروها گرفتار این بلیه شــود تــا اطلاعات آن از 
دســترس خارج و مراکز تعدادی از شــهرها تعطیل 
گردد. البته جامعه دیگر به شــنیدن این اتفاقات در 
دامنه ســایبری عادت کرده انــد و علی رغم خطرات 
و عواقــب آن بی تفاوت مانده اند کــه از تلاش برای 
پیشــگیری در آینده خبری نیست و کسی از کسی 
شکایت نمی کند! کاظم فلاحی، کارشناس سایبری، 
دراین باره می گوید: »به هرکسی آدرس خانه و محل 
کار خود را نمی دهیم ولی در هک اسنپ  فود آدرس 
۲۰ میلیون کاربر فاش شــده است. اگر کاربری هر 
شب در یک ســاعت خاص سفارش غذا بدهد، هکر 
با اطلاعات دریافتی از آن مطلع می شــود، بنابراین 
می تواند وقتی فرد ســفارش غذا می دهد، در همان 
ساعت به در منزل این کاربر مراجعه کند و به عنوان 
پیک زنــگ در را بزند و وی را خفــت کند، دزدی 
کند. امنیت سایبری در پلتفرم ها بسیار پایین است و 
کســی که اسنپ فود را هک کرده کار راحتی داشته 
اســت، چون این طور که مشخص شده کمتر از یک 
هفته زمان برده، پس مشــخص است امنیت بسیار 
پایینی داشــته و این موضوع درباره سایر دستگاه ها 
هم صدق می کند.  اســنپ جزو پنــج نرم افزار برتر 
کشــور قلمداد می شــود و ۲۰ میلیون کاربر اندک 
نیســت، باید امنیــت ایــن پلتفرم ها، ســایت ها و 
دســتگاه های اجرایی بار ها و بار ها ارزیابی می شــد، 
درحالی که ارزیابی نشده و هک صورت گرفته است. 
جای ســؤال است که چرا متولیان امر این موضوع را 
پیگیری نکرده اند. بار ها گفته شــده است در کشور 
ما متولیان امنیت ســایبری زیاد هستند و باید یک 
دســتگاه با قدرت اجرایی بالا متولی امر باشد. جای 
سؤال اســت پلتفرم هایی که با این عظمت در حال 
فعالیت هســتند و اطلاعات کاربــران زیادی در آن 
دریافت، پردازش و ذخیره می شود، چگونه است این 
اتفاق می افتد و ۲۰ میلیون کاربر هک می شوند و در 
اختیار کســانی قرار می گیرد که صلاحیت دسترسی 
به آن اطلاعات را ندارند. به نظر ما فرایند ها مشــکل 
دارد و ایــن فرایند ها باید با ورود ضابطان قضایی در 
آن تجدیدنظر و اصلاح شود.« البته قبل از اینکه آب 
از ســر جامعه بگذرد و تبهکاران ســایبری به صورت 
گسترده وارد این گود شوند تا درنهایت به یک بازی 

با آتش تبدیل گردد.

بیتوجهیتاکی؟!

علی اکبر رائفی پور در برنامه زنده شــبکه افق صداوســیما گفته بود: درهمین 
مجلس کنونی نماینده ای داریم که ۱۴۰ سکه گرفته است؛ اسم نمی برم! 

به گزارش گروه سیاسی سیاست روز، این سخنران و نظریه پرداز که مدتی هم در 
صدا و سیما بایکوت شده بود، این بار پس از بازگشت، سخنانش حاشیه ساز شد.
هر چند وی نام نماینده  کنونی که ۱۴۰ ســکه طلا گرفته است نبرد، اما واکنش 
مجلس را در پی داشــت. رائفی پور حتی در سخنانش درباره دلایل دریافت سکه 
از سوی نماینده مجلس و این که سکه ها بابت چه چیزی داده شده است،  سخنی 
نگفت. این سخنان رائفی پور در فضای مجازی باعث تولید حاشیه های زیادی شد 

که پس از آن برخی نمایندگان نسبت به آن واکنش نشان دادند.
البته قانون ســوت زنی کــه به تازگی در مجلس شــورای اســلامی به تصویب 
نمایندگان رســیده است، این حق را به افشاگران می دهد که درباره یک تخلف و 
فساد مالی افشــاگری کنند و حتی پاداش  هم بگیرند،  البته این در حالی است 
که باید فرد سوت زن یا افشاگر بر اساس مدارک و مستندات ادعای خود را ثابت 

کند در غیر این صورت خود او متهم خواهد شد.
محمدرضــا صباغیان، نماینده مهریز، بافق، بهابــاد، ابرکوه و خاتم در واکنش به 
ســخنان رائفی پور گفت: آقای همه چیزدانی که در مورد همه چیز نظر می دهد 

و مدعی شفافیت است، چرا درآمد خود از سخنرانی هایش را منتشر نمی کند؟
رئیس مجلس شــورای اســلامی نیز دیروز در جلسه علنی مجلس و در پاسخ به 
تذکر صباغیان نماینده مهریز مبنی بر اظهارات فردی در صدا و سیما درخصوص 
دریافت سکه از ســوی یک نماینده برای انصراف از یک تحقیق و تفحص گفت: 

مدعی العموم به موضوع اتهام زنی علیه مجلس ورود کند.
این که صباغیان پاسخ رائفی پور را داده است این شائبه را ایجاد کرده که شاید 

نماینده ای که ســکه دریافت کرده او باشد، ســخنان نماینده مهریز توجه افکار 
عمومی را به سوی او جلب کرد.

محمدرضا صباغیان بافقی در نشســت علنی نوبت دیروز مجلس شورای اسلامی 
در تذکر شــفاهی خود گفت: آقایی که خود را در همه موارد پزشــکی، هوافضا، 
دریا و خشــکی خبره می داند و در همه موارد صحبت می کند به بهانه شفافیت 
که بنده نیز با آن موافق هســتم و تمام اموال خود را کتبا و رسماً اعلام کرده ام، 
اخیراً گفته است که نماینده ای برای پس گرفتن یک تحقیق و تفحص فلان عدد 

سکه گرفته است.

نماینــده مردم مهریز و بافق و بهاباد و خاتم و ابرکوه در مجلس ادامه داد: ضمن 
اینکه احســاس می کنم شورای نگهبان نیز در این مسئله زیر سوال رفته است و 
دادستان باید به این مسئله ورود پیدا کند یک بار برای همیشه این موضوع باید 

شفاف شود و هر روز مجلس مورد هجمه قرار نگیرد.
وی خطاب به رئیس مجلس گفت: از جنابعالی خواهش می کنم از کیان مجلس 
دفاع کنید، در برنامه زنده صدا و ســیما چنین اتهامــی را به مجلس می زنند و 
ســکوت مجلس به صلاح نیست. اگر کسی تخلف کرده اعلام شود و اگر تخلفی 

صورت نگرفته آن هم اعلام شود که اذهان مردم در این ایام خراب نشود.
صباغیان تأکید کرد: ایشــان به بهانه شــفافیت این اظهارنظر را انجام داده، من 
خواهش می کنم دریافتی های خودشان از جلسات و به اصطلاح سخنرانی هایشان 
را به مردم اعلام کنند تا مردم بدانند حرف و عملشــان یکی اســت و نگویند هر 
چه به من می دهند من می گیرم. بعضی وقت ها جمع این مبالغ از سکه گرفتن ها 
بیشتر می شود و جرم آن نیز بیشتر است؛ »واعظان کاین جلوه در محراب و منبر 

می کنند چون به خلوت می روند آن کار دیگر می کنند«.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی در پاسخ به این تذکر عنوان 
کرد: موضوعی که اشاره شد، در یک برنامه تلویزیونی این حرف زده شده و حتماً 
عزیزی که این حرف را زده مطلع اســت و بعد می گوید شــورای نگهبان نیز آن 
فرد را تأیید کرده اســت. به نظر من دادســتان باید به عنوان مدعی العموم حتماً 

این موضوع را پیگیری کند.
وی ادامه داد: اگر چنین اتفاقی افتاده و فردی تخلفی کرده و ســکه ای گرفته نه 
صلاحیت دارد که در این مجلس بنشیند و نه صلاحیت دارد که در مجلس بعدی 

باشد و حتماً باید تعیین تکلیف شود.
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گزارش

پاداش در انتظار رائفی پور یا مجازات

رییس ستاد انتخابات کشور با اعلام اینکه تمهیدات لازم برای برگزاری انتخاباتی 
پرشور فراهم شده است، گفت: مبنا در ستاد انتخابات و وزارت کشور بر اصل بی 

طرفی است و اجرای دقیق قانون مهم است.
سید محمد تقی شاهچراغی معاون سیاسی وزارت کشور و رییس ستاد انتخابات 
کشور در نشســتی با رؤسا و اعضای ســتاد انتخابات در استانداری های سراسر 
کشور که به صورت ســمینار آنلاین برگزار شد، افزود: هرگونه اقدامی که شائبه 
جانبداری از نامزدهای انتخاباتی را توســط مجریان انتخابات ایجاد کند، خلاف 

قانون و خط قرمز ستاد انتخابات کشور است.
وی ادامــه داد: بر مبنای فرامین رهبر معظم انقلاب، رأی مردم امانت اســت و 
به همین منظور رؤســای ســتاد انتخابات اســتان ها باید نهایت دقت را در این 

امانتداری انجام دهند.
رییس ســتاد انتخابات کشــور اضافه کرد: متولی و مجری اصلی انتخابات، مردم 
هستند و برای افزایش نقش آفرینی مردم در انتخابات در بخش های نظارت های 
مردمی برنامه ریزی صورت گرفته اســت. شاهچراغی خاطرنشان کرد: تمهیدات 
لازم برای برگزاری انتخابات پرشــور فراهم شــده اســت و ان شاءالله شاهد یک 

حماسه ماندگار توسط ملت عزیز و بزرگ ایران خواهیم بود.
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی و ششــمین دوره مجلس 

خبرگان رهبری به طور همزمان در ۱۱ اسفندماه امسال برگزار می شود.

رییس ستاد انتخابات کشور:
تمهیدات لازم برای برگزاری انتخاباتی 

پرشور فراهم شده است

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: بیشترین نقش را نیروی هوایی در ابتدای جنگ بر عهده داشت و 
اگر نیروی هوایی نبود چه بسا دشمن از پل کرخه عبور می کرد و ورودی خوزستان را بسته بود.

محمدباقر قالیباف دیروز در کنگره بزرگداشــت شــهدای نیروی هوایی ارتش در دانشگاه شهید ستاری 
با بیان اینکه جوانان ما در این دانشــگاه میراث داران شــهدا هستند، اظهار کرد: دانشگاه شهید ستاری 
مورد افتخار ملت ایران اســت و خداوند را شاکرم که توفیق حضور در جمع خانواده شهدا و جمع حاضر 
را دارم.وی خطاب به دانشجویان دانشگاه ستاری ادامه داد: در روزهای ابتدایی جنگ یک رزمنده ساده 
در بیابان های خوزســتان بودم و فانتومی که از پایگاه دزفول بلند شــد و ما از شــوش آن را می دیدیم 
و اکنون به عنوان راوی صحبت می کنم که جوانان بدانند که  ادامه دهنده چه مســیری هســتند و چه 

وظیفه ای دارند.
رئیــس مجلــس افزود: عنایت خداوند اگر بــر این قرار گیرد که جمعی و ملتــی را هدایت کند، در هر 
مشــکلات و خطری او را به ســمت حق و عدالت هدایت می کند. ببینید سنت های الهی چگونه است. 
نیروی هوایی زمان رژیم گذشــته یک نیروی ویژه ای است که آمریکا روی آن سرمایه گذاری کرد زیرا 
می خواســت این مجموعه را طوری تربیت کند که در باور خود داشت اما به خاطر افراد مخلص همین 

نیروی هوایی اولین افسرانی می شوند که در مسیر انقلاب به میدان می آیند.
وی ادامه داد: در آغاز تهاجم دشمن در شهریور ۵۹ انسجام لازم وجود نداشت، سازمان رزم در سپاه برای 
این چنین جنگی وجود نداشت. در دوره بنی صدر مشکلات زیادی وجود داشت و دشمن به کشور حمله 
کرد و ما به چشــم خود دیدیم که چگونه نیروی هوایی جانفشــانی کرد و جلوی نفوذ دشمن را گرفت. 
بیشــترین نقش را نیروی هوایی در ابتدای جنگ بر عهده داشت. اگر نیروی هوایی نبود چه بسا دشمن 
از پل کرخه عبور می کرد و ورودی خوزســتان را بسته بود. قالیباف خاطرنشان کرد: همه تلاش دشمن 
این بود که جلوی صادرات نفت ما را بگیرد. دشــمن امکانات و تجهیزات و ســلاح های  شوروی و غرب 

را همزمان در اختیار داشت اما صادرات نفت ما تعطیل نشد و این از افتخارات نیروی هوایی ما است.
وی افزود: افسران نیروی هوایی ما با ایثار و مجاهدت ماموریت های خود را انجام دادند. قبل از عملیات 
خیبر پوشش هوایی را با شهید بابایی در قرارگاه نصرت هماهنگ کردیم. این اولین برخورد من با شهید 
بابایی بود. ما آنجا مرتب بمباران می شــدیم و زمانی بمباران نمی شــدیم که اف ۱۴ های ما پرواز می 

کردند و وقتی اف۱۴ ها منطقه را ترک می کردند، بمباران روی سر ما آغاز می شد.
رئیس مجلس ادامه داد: در ســال ۶۴ که عملیاتی نبود، برخی فرماندهان قرعه کشــی کرده بودند که 
بــه حج بروند. قرار بود با آخرین پروار برویم و با اولین پرواز برگردیم. شــهید بابایی هم گفت من جزو 
فرماندهانی هســتم که اســم من از قرعه کشی برای حج درآمده اســت. ما هم خوشحال شدیم که می 
توانیــم با هم به حج برویم. یکی دو روز بعد وی گفت من منصرف شــدم چون اینجا کار دارم. شــهید 
ســلیمانی می گفت انســان باید اول شهید بشود تا شهید بشود. خداوند مقرر کرده بود که شهید بابایی 

در روز عید قربان شهید شود و تیر به گلوی این شهید بخورد. ما وارثان این چنین شهدایی هستیم.
قالیباف با تجلیل از مجاهدت های نیروی هوایی ارتش در دروان دفاع مقدس، اظهار کرد: نیروی هوایی 
وابسته ترین نیرو به آمریکا بود و حق باز کردن قطعات در ایران وجود نداشت و مستشاران آنها را انجام 
مــی دادند. واقعیت این بود که همه فکر می کردند نیروی هوایی به همین دلیل ادامه نمی یابد اما این 
نیرو  زنده نگه داشــته شد و امروز »ما می توانیم« در نیروی هوایی ارتش معنابخشی شد و عینیت پیدا 

کرد. قدرت پهپادی امروز قابل مقایسه با دوران دفاع مقدس نیست. 
وی بــا بیان اینکه نیروهای مســلحی که با تکیــه بر مردم و باورهای الهی حرکــت کند، موفق خواهد 
بود، گفت: امروز امید جهان اســلام به نیروهای مســلح کشورمان است. از خدا بخواهیم ما میراث خوار 
 شــهدا و رزمندگان نشــویم بلکه میراث دار آنها شده و راه آنها را ادامه دهیم. باید با همان روحیه شهدا 

پیش برویم.
قالیباف در پایان گفت: خدای عرصه دفاع و امنیت، خدای اقتصاد، سیاســت و فرهنگ هم هست و اگر 
امروز در این عرصه ها دچار اشکال هستیم، باید به خودمان برگشته و نگاه کنیم که در باورها و گفتمان 
خود دچار مشــکل هســتیم. ایمان به باورهای الهی و تکیه به مردم موجب موفقیت می شــود. اگر در 

این مسیر حرکت کنیم می توانیم این مشکلات اقتصادی را حل کنیم و ثبات اقتصادی داشته باشیم.

قالیباف در کنگره شهدای نیروی هوایی ارتش:
خدای عرصه دفاع و امنیت، خدای اقتصاد هم هست

ســخنگوی شورای نگهبان عمده ترین ابهامات و ایرادات شورای 
نگهبان به برنامه هفتم را تشریح کرد.

هادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای نگهبــان در صدمین 
گزارش  از سلســله گزارش های خود به مردم در حساب کاربری 
خود در »بله«، عمده ترین ابهامات و ایرادات شــورای نگهبان به 

برنامه هفتم  را به شرح زیر تشریح کرد:
»لایحه »برنامه پنجســاله هفتم پیشــرفت جمهوری اسلامی 
ایران« پس از بررســی در شــورای نگهبان، اخیــرا به مجلس 

بازگردانده شد.
بررســی این لایحه کــه پیش از تصویب نهایی آن و براســاس 
نســخه های غیررســمی در شــورای نگهبان آغاز شــده بود و 
تا روزهای قبل ادامه داشــت،  از جهت تعداد جلســات شورا و 
گزارشات کارشناسی تهیه شده توسط پژوهشکده شورای نگهبان 
کم نظیر است. شورای نگهبان برای بررسی این مصوبه ۵۴ جلسه 
فشرده و پیاپی، گاه در سه نوبت صبح،  ظهر و شب،  برگزار کرد 
که طی آن مواد مصوبه به دقت مورد بررسی قرار گرفت. در کنار 
جلســات شورا، مجمع مشــورتی فقهی نیز گزارشات خود را به 
شورا ارسال می داشت و پژوهشکده شورای نگهبان نیز جلسات 
متعددی با ذی نفعان، کارشناسان و نهادهای مرتبط برگزار کرد 
و در نتیجه این جلسات و بررسی کارشناسان پژوهشکده نزدیک 
به ۷۰۰ صفحه گزارش کارشناســی در خصــوص احکام برنامه 
هفتم آماده گردید که مورد توجه و اســتفاده اعضای شــورای 

نگهبان قرار گرفت.
عمده ابهامات و مغایرت هــای این لایحه که در موارد متعددی 

مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفته است، عبارتند از:
الف( عدم تعریف اصطلاحات جدید

یکــی از ابهامات رایج شــورای نگهبان در این مصوبه، روشــن 
نبــودن تعریف برخی مفاهیــم و اصطلاحات بــه کار رفته در 
مصوبه اســت. شــورای نگهبان به دلیل فقدان تعریف قانونی و 
روشــن نبودن مصادیق این مفاهیم و اصطلاحات آنان را واجد 
ابهام شناخته اســت. مفاهیمی مانند »کیفیت دارایی بانک ها و 
مؤسســات اعتباری غیربانکی« در جزء )۳( بند )ب( ماده )۸(، 
»اوراق گواهــی اعتبار مولــد )گام(« در جزء )۱( بند )ث( ماده 
)۱۰(، »الگــوی )مدل( مالی« در جزء )۱( بند )الف( ماده )۵۴( 
و »دارایی های نامشــهود« در بند الحاقی )۱( ماده )۶۶( از این 

جمله اند.
 ب( مشــخص نبودن نســبت احکام با اختیارات ســایر 

مراجع قانونی
از دیگر ابهامات شــورای نگهبان نســبت به این مصوبه، روشن 
نبودن نسبت میان برخی از احکام آن با صلاحیت سایر نهادهای 
قانونی همچون شــورای عالی انقلاب فرهنگی، شــورای عالی 
فضای مجازی و ســتاد کل نیروهای مسلح است. به طور مثال 
چون مشــخص نبود که احکام مذکور در فصل ارتقای فرهنگ 
عمومی و رسانه با توجه به مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی 

انجام می شود یا خیر، واجد ابهام شناخته شد. همچنین نسبت 
احــکام موجود در بند )ب( و بند الحاقی )۳( ماده )۶۵( با مفاد 
»ســند راهبردی جمهوری اســلامی ایران در فضای مجازی« 
مصوب شــورای  عالی فضای مجازی مشــخص نبود که از این 

حیث شورای نگهبان آن را واجد ابهام دانست.
ج( واگــذاری اختیار قانون گذاری بــه نهادهایی غیر از 

مجلس
به استناد قانون اساسی، قانون گذاری از صلاحیت های انحصاری 
مجلس بوده و قابل تفویض به نهادی دیگر نیست. در بخش های 
مختلــف مصوبه بــدون تعیین ضوابــط تقنینــی لازم برخی 
موضوعات به قوه مجریه واگذار شــده بــود و از این جهت مغایر 
اصل ۸۵ قانون اساســی شناخته شــد. به طور مثال در تبصره 
بند خ مــاده )۹( تعیین ضوابط تأســیس و فعالیت کانون های 
صندوق های قرض الحســنه به صورت مطلق به شــورای پول و 
اعتبار واگذار شــده بود. در بند پ ماده )۱۶( تعیین اســتاندارد 
میزان اموال غیر منقول مورد نیاز دستگاه های اجرایی به صورت 
مطلق به وزارت امور اقتصادی و دارایی تفویض شده بود. در بند 
پ ماده )۴۰(، زمان قطع موقت سهمیه آب چاه های کشاورزی 
بدون تعییــن ضابطه و به صورت مطلق به هیأت وزیران واگذار 
شــده بود که تمام موارد مذکور مغایر با اصل ۸۵ قانون اساسی 

شناخته شدند.
د( ابهام در ضوابط و معیارها

یکی از پرتکرارترین ایرادات شــورای نگهبان به این مصوبه، عدم 
تعیین چارچوب های ضوابط پیش بینی شده در مصوبه است. به 
طــور مثال در بند الف ماده ۶، شــرایط و معیارهای تأیید یا رد 
صلاحیت مؤسسات، نهادها و  شرکت های ارائه دهنده ی خدمات 
توســعه کسب وکار مشخص نشــده بود. یا در بند ت ماده )۳۳( 
ویژگی ها، شــرایط و ضوابط »مناطق گلخانه ای بزرگ مقیاس« 
مشــخص نشــده بود یا در جزء ۱ بند ت ماده )۴۰( شــرایط و 
ماهیت فعالیت »تشکل های بهره برداران« مبهم بود. همچنین در 
جزء ۴ بند الف ماده )۶۹( شرایط و ضوابط اعطای مجوز کاروری 
سلامت الکترونیکی به شرکت های دارای صلاحیت تعیین تکلیف 
نشــده بود. تمام این موارد برای رفع ابهام توسط مجلس شورای 

اسلامی در اظهارنظر شورای نگهبان منعکس شدند.
همچنیــن مجلــس در بخش های مختلف مصوبــه احکامی به 
لایحــه دولت اضافه کرده بود که اجــرای برخی از احکام اضافه 
شده، منجر به افزایش هزینه های عمومی می شد و از این حیث 
مغایر اصل ۷۵ قانون اساســی بود. امــا با توجه به حکم بند ب 
ماده )۱۱۸(، احکامــی که منجر به افزایش هزینه های عمومی 
می شــود در حدودی که منابع لازم آن توســط دولت در لوایح 
بودجه سنواتی پیش بینی شود، اجرا می شود. لذا شورای نگهبان 
اظهارنظر در رابطه با احکامی کــه منجر به افزایش هزینه های 
عمومی می شود را به مراحل بعدی و بعد از تعیین تکلیف نهایی 

این بند موکول کرد.«

هادی طحان نظیف خبر داد:
ایراداتی که شورای نگهبان به لایحه برنامه هفتم گرفت

امیر سرلشکر موسوی:

»همافران« برای دشمنان، آیات عِقابند 
و برای مردم، سواران مَرکب

فرمانده کل ارتش جمهوری اســلامی ایران خطاب به کنگره 
شهدای نیروی هوایی ارتش، پیامی صادر کرد.

 امیر سرلشکر ســید عبدالرحیم موسوی، فرمانده کل ارتش 
جمهوری اسلامی ایرانی در آســتانه برگزاری کنگره شهدای 
نیروی هوایی ارتش، پیامی صادر کرد. در این پیام آمده است 
در باغ بلوغ انقلاب اســلامی، سرمشق نسل بلافصل شهیدان، 
درس نیم روز عاشــورا و صدای رســا و نامیرای حســین ابن 
علی علیه الســلام در کربلاســت. آن روز کــه فرمان دفاع از 

حریم و حرّیت نظام اسلامی گُل کرد، عطر اطاعتِ امرِ امام در 
گلستان وطن پیچید و قلب مدافعان این آب و خاک به حضور 
تیزپروازان نیروی هوایی ارتش مردمی، مطمئن و محکم شد.

صمیمانهترین ســلامها و درودهای برخاســته از دل سربازان 
جان برکف ولایت به مردان پروازِ شــهادت، آن ســرایندگان 
قصیده ماندگارِ ســالهای حماسه و خون و خدمت. مردانی که 
پهنه رزمشان آسمان است، مردانی که گُل ها را پاس داشتند 
تا بهار بماند. سلحشــورانی که عزتشــان از پشتیبانی ملت و 
رتبههایشــان از رضایت رهبری نشــان دارد. غیور مردانی که 
برای دشمنان، آیات عِقابند و برای مردم، سواران مَرکب امید 
و اطمینان و ترجمان زیبای اشَِــدّاءُ عَلیَ الکُفّار رُحَماءُ بیَنَهُم. 
ســتارگانی که بارها با سعی و صفای خویش، مَروه ماندگاریِ 

این نظام الهی شدند.

ملت شــریفمان غرّش امید آفرین تیزپروازان نیروی هوایی از 
پیروزی انقلاب اســلامی و دوران دفاع مقدس تا سالهای پس 
از آن در صیانت از مرزهای هوایی و مقابله و ســرکوب دست 
پروردگان اســتکبار و همچنین کمک به مردم مظلوم سوریه 
و خدمــت به هم وطنان مصیبت زده کشــورمان در حوادث 

مختلف را از یاد نخواهند برد.
اما در این ســیر و ســلوک الی الله همراه و همدل با شهیدان 
عالــی مقام از خلبانان غیور و افســران انقلابی تا درجه داران 
مؤمن و کارمندان متعهد و ســربازان دلاور نیروی هوایی، به 
جاســت صبر و اســتقامت خانوادههای معظم شهیدان را که 
در تعبیر زیبای امامین انقلاب، ذخایر و پشــتوانههای عظیم 
و چشــم و چراغ این ملتند، ارج نهــاده، قامت خم کرده و بر 
مناعت طبع و عزّت نفسشان، تعظیم کنیم. آنان که در فقدان 

مسافران بهشــت، دلهای پاک خود را به صبر زنده داشتند تا 
مشمول لطف الهی باشــند و همراه با پویندگان راه شهیدان 
در آن نیروی الهی، به مصــداق بیان روح بخش قرآن، مِنهُم 
مَن ینَتَظِر، چشــم در راه مقصد و مقصود عزیزان شهیدشان 
دارند.امروز باید کارنامه درخشان نیروی هوایی الهی را نه فقط 
در همت و اخلاص شــهیدان آسمانی که در صبر و استقامت 
مادران، پدران، همســران و فرزندان رشیدِ مهاجرانِ راه خدا 
و رهروان راســتین مســیر حق و حقیقــت در نیروی پرتوان 
هوایی، تورّق کرد. خدای بزرگ را برای ســربلندی ایران عزیز 
و وجود پربرکت خانواده معظم شــهیدان، رهبر دوراندیش و 
ملت شــریف و بصیر شاکریم وامیدواریم شایسته ادامه مسیر 
 مقــدس و نورانی شــهیدان و خدمت به خانــواده معزّز آن 

شاهدانِ صادق باشیم.«

روزنامه نگار پیشکسوت
حسن  روانشید


